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اینوتکس سیزدهم درحالی روز گذشته در پارک علم و فناوری پردیس 

آغـــاز بـــه کار کرد که امســـال در یکی از رویدادهـــای جدیدی که کلید 
خورده، 21 محصول نوآورانه در بخشـــی به نام »پیشـــگامان« رونمایی 
شـــده اند که محصولاتی منحصربه فرد و تولید محققان ایرانی اســـت و 

برای نخستین بار در کشور توسط شرکت های دانش بنیان تولید شده اند. 
نکتـــه متمایـــز ایـــن محصولات جدید بودن و نداشـــتن نمونـــه قبلی در 
کشـــور اســـت و بـــه دنبال فناوری های جدیدی کـــه در این محصولات 

به کار رفته به خوبی توانســـته اند با نمونه های مشـــابه خارجی که غالبا 
با قیمتی بسیار مناسب تر به فروش می رسند، رقابت کنند. در ادامه به 

معرفی شش محصول پرداخته ایم. 

»فرهیختگان«دستاوردهایجدیدفناورانهکشوررامعرفیمیکند

سوغات جدید اینوتکس از  راه رسید
»فرهیختگان«گزارشمیدهد

در اولین روز نمایشگاه اینوتکس چه گذشت؟
عضوهیاتمدیره

شرکتمهندسیرباتپارس:

طراحی و ریخته گری 
 PR240 مکانیکی ربات 

 کاملا در ایران 
انجام شده است

، عضو هیات مدیره شـــرکت مهندسی  علیرضا هاشـــم پور
ربات پارس با بیان اینکه از سال 1390 به صورت تخصصی 
در حـــوزه تولیـــد انواع ربات های صنعتـــی و خطوط تولید 
رباتیک فعالیت می کنیم، گفت: »ربات صنعتی 7 درجه 
ی PR240  را روز گذشـــته رونمایـــی  آزادی و مـــدل تجـــار
کردیـــم. ایـــن ربات توانایی حمل وزنـــه به وزن 240 کیلوگرم 
را دارد و برای اولین بار در ایران ســـاخته شـــده است. نکته 
مهم اینکه در خاورمیانه، اوراســـیا و آفریقا هم ســـازنده ای 
بـــرای ایـــن ربـــات وجـــود ندارد و بـــه همین دلیـــل تولید آن 
دستاوردی برای کشورمان به شمار می رود.« او با بیان اینکه 
پا، آمریکا، کره و چین هستند،  تولیدکنندگان این ربات ارو
افزود: »این بازویی رباتیک است که مانند بازویی قوی با 
ی اطراف  طـــول دسترســـی 3 متـــر می تواند در فضـــای کار
خودش کاربردهای مختلفی را انجام دهد و بسته به کاربرد، 
گر کســـی  تجهیزات دیگری به آن اضافه می شـــود. یعنی ا
بخواهد از آن در کارخانه ای که کار تولید قطعات فیزیکی 
را انجام می دهد، استفاده کند می تواند به این بازو با اضافه 
ی  ی آن را به یک ربات جوشکار کردن تجهیزات جوشکار
تبدیل کند. یا در کارخانه دیگر برای پاشیدن رنگ یا تزریق 
مواد، به استفاده از این ربات نیاز است که با اضافه کردن 

تجهیزات رنگ و پاشش مواد کارایی آن تغییر می کند.« 
عضو هیات مدیره شـــرکت مهندســـی ربات پارس افزود: 
»در گســـتره بســـیار متنوعـــی از صنایـــع و کارخانه هایی از 
... این  ی، لـــوازم خانگـــی یـــا صنایع دفاعـــی و خودروســـاز
ی از  ربات قابلیت اســـتفاده دارد، از طرف دیگر در بســـیار
فعالیت های ســـخت که اپراتور از انجام آن ناتوان اســـت 
می توان کار را به وســـیله این ربات انجام داد.« هاشـــم پور 
گفت: »در طراحی و ســـاخت این دســـتگاه چندین نمونه 
خارجـــی بررســـی شـــده و از آنهـــا الگوگرفته شـــده اما تولید 
ربات 7 درجه آزادی مهندســـی معکوس نیســـت، بلکه با 
ی های خاص این دســـتگاه را تولید کرده ایم و بســـته  نوآور
بـــه نیازهـــای داخلی، نرم افزار این ربات توســـعه پیدا کرده 
ی که نرم افزار قابلیت این را دارد که برای هر  اســـت. به طور
مشتری بتوانیم امکانات خاص را تعیین کنیم و درحقیقت 
سفارشی ســـاز است.« او بیان داشت: »نمونه وارداتی این 
دســـتگاه چون تحریم هســـتیم اصلا به ایران وارد نمی شود 
اما به صورت قاچاق گاهی نمونه های کارکرده آن وارد کشور 
تی روبه رو می شود. از آنجایی که   شده که آن هم با مشکلا
قطعات این ربات خاص اســـت و چون نمونه دســـته دوم 
وارد کشـــور می شـــود، بعد از مدتی دســـتگاه خراب شده و 
اســـتفاده کننده مجبور اســـت قطعات آن را هم از بازار آزاد 
که شرکت های اصلی به دلیل  با هزینه بالا تامین کند؛ چرا

تحریم قطعات را به ما نمی فروشند.« 
عضو هیات مدیره شـــرکت مهندســـی ربـــات پارس اظهار 
داشـــت: »از حیـــث قیمتی هم چـــون در قطعات کلیدی 
این ربات را از نمونه های خارجی استفاده کرده ایم، قیمت 
نهایی 30 تا 40 درصد کمتر از نمونه های آمریکایی است، 
امـــا در قیاس با نمونه هـــای چینی هم قیمت ربات ایرانی 
بالاتر است؛ چراکه کیفیت آن بالاتر از نمونه چینی است.« 
هاشـــم پور اظهار داشـــت: »کنترل ربات های صنعتی نیاز 
به دانش خاصی اســـت و این کنترل های 6 یا 7 محور به 
ایران فروخته نمی شود، منظور از 7 محور آن است که ربات 
می تواند در فضای 3 بعدی در هر نقطه و زاویه ای قرار بگیرد 
و این ویژگی باعث می شود تا ربات بهترین مانور را داشته 
باشد. باید این را هم بگویم که سیستم های الکترونیکی این 
یخته گری  کنترل ها را خودمان طراحی کرده ایم و طراحی و ر
مکانیک این بازو هم کاملا در ایران انجام شده است.« او 
خاطرنشان کرد: »با وجود اینکه نمونه 6 محور این ربات به 
فروش رسیده و بازخوردهای مثبتی هم از آن گرفته ایم، اما 7 
محور آن هنوز تجاری سازی نشده است و در این نمایشگاه 
به نیت فروش و صادرات این ربات حضور پیدا کرده ایم.« 

مسئولفنیومدیرR&Dشرکتدانشبنیان»ایدهآلتشخیصآتیه«خبرداد

تشخیص بیماری های خودایمنی با کیت های ایرانی
محمدســـجاد امامای آل آقـــا، مســـئول فنـــی و مدیـــر R&D شـــرکت 
دانش بنیان »ایده آل تشـــخیص آتیه« در گفت وگو با »فرهیختگان« 
گفـــت: »در اینوتکـــس امســـال چهـــار محصول و کیت تشـــخیصی 
یـــم. پژوهش هـــای اخیر نشـــان داده کـــه در دنیا  بـــرای رونمایـــی دار
ی  ، یـــک نفـــر بـــه یکـــی از حـــدود 100 نـــوع بیمار تقریبـــا از هـــر 10 نفـــر
خودایمنـــی مبتلاســـت. بنابرایـــن هـــم تشـــخیص و هـــم درمان این 
اختلال اهمیت بالایی دارد. این چهار محصول شـــامل کیت های 
ی »وســـکولیت« و  »آنتـــی PR3«، »آنتـــی MPO« بیشـــتر بـــرای بیمار
کیت های»آنتی کاردیولیپید« و »آنتی فسفولیپید« بیشتر برای لوپوس 
یک هســـتند که به عنوان کیت هایی  ی های روماتولوژ و ســـایر بیمار
یک مورد اســـتفاده  ی های خودایمن روماتولوژ برای تشـــخیص بیمار
ی هایی اطلاق می شود که در آن  قرار می گیرند. وسکولیت به بیمار
عروق بدن دچار التهاب می شـــوند. اســـتفاده از تســـت های PR3 و 
MPO در انواع بیماری های وسکولیت و نیز سایر برخی بیماری های 
خودایمنی دیگر مانند سندروم آنتی فسفولیپید به کار می روند.« او در 
ادامه افزود: »این تست ها به ویژه می توانند به متخصصان روماتولوژی 
کنون تمام  ی هـــای خودایمنـــی کمک کننـــد. تا در تشـــخیص بیمار
کیت های تشـــخیصی از این نوع در کشـــور وارداتی بوده و از آمریکا 
و آلمان وارد می شـــد و نمونه تولید داخل نداشـــته ایم. نمونه داخلی 
این کیت های تشـــخیصی با یک چهارم قیمت نمونه های خارجی 
در اختیـــار بیمـــاران قـــرار می گیـــرد. هر چهار محصول این شـــرکت 

ی شـــده و در حال اســـتفاده هستند. نمونه کیت های وارداتی  تجار
بین 50 تا 100 یورو قیمت دارند و حساسیت و اختصاصیت بالای 
90 درصـــد دارنـــد.« مدیر R&D این شـــرکت دانش بنیان عنوان کرد: 
ی »الایزا« اســـت و یکی  ی به کاررفته در این کیت ها، فناور »تکنولوژ
ی های  از انواع تکنیک های »ایمنواسی«محسوب می شود. در بیمار
خودایمنـــی، درون بـــدن، یکســـری آنتی بادی هـــا یـــا پادتن هـــا علیه 
ترکیبات خودی ســـاخته می شـــود. این ترکیبات خودی داخل این 
گر داخل خون، آنتی بادی های مهاجم وجود  کیت ها قرار می گیرد. ا
داشـــته باشـــد، به اجزای کیت متصل شـــده و تغییر رنگ می دهد و 

ی خودایمنی است.« یافت که فرد مبتلا به بیمار می توان در

مدیرمجموعهفناوریهایپیشرفتههدی:

ایران دومین تولیدکننده دستگاه آکوستیک توموگرافی دریایی در جهان است
ی های پیشـــرفته هدی گفت:  کمال محتشـــم، مدیر مجموعه فناور
»ما متشکل از پنج شرکت دانش بنیان و فناور هستیم و از سال 92 
یچ گسترده تر شد و امسال نیز در این نمایشگاه،  این مجموعه به تدر
ی  کوستیک توموگرافی که به زبان فارسی به آن »تیکه نگار محصول آ
کوســـتیک توموگرافی  صوتـــی« گفتـــه می شـــود، را عرضه کرده ایـــم. آ
ی  دانشـــی اســـت که حدود 50 ســـال قبل آمریکایی ها آن را پایه گذار
کـــرده و در کاربردهـــای خـــاص زمین شناســـی دارد. از این دانش در 
مقیاس های اقیانوسی برای اندازه گیری تغییرات دمایی اقیانوس ها 
استفاده می شود، درحالی که تا پیش از آن هیچ راهی در مقیاس های 
کلان برای این مهم وجود نداشـــت و تنها راهی که ابداع شـــد همین 
کوستیک توموگرافی بود.«  او ادامه داد: »در سال 2001 ژاپن  ی ا فناور
ی را ارتقا داد که برای موضوعات این  یایـــی این فناور نمونه هـــای در
کشـــور بـــا توجـــه به جزایر متعددی کـــه دارد، کاربرد داشـــت و نمونه 
ی تری به نســـبت اقیانوســـی است. بعد از آن در  یایی، نمونه تجار در
ی در مقیـــاس رودخانه ای تولید  ســـال 2007 نمونـــه بعدی این فناور
ی را تولید کردیم و در ســـال 97 اولین  شـــد و ما هم در 2011 این فناور
ی آن  یایی را تولید و تا امروز توسعه های خوبی هم رو ورژن نمونه در
اعمال کردیم. خوشبختانه امروز محصول تولیدی ما از لحاظ سطح 
ی ای که یک روز  فنی، بالاتر از رقبای آمریکایی و ژاپنی است. فناور
به دلیل تحریم به ما نمی فروختند، امروز خود آمریکایی ها خواهان 
ی هستند و در حال فکر کردن به این موضوع هستیم که  این فناور

». آن را به آمریکایی ها بفروشیم یا خیر
ی های پیشـــرفته هدی با بیان اینکه حدود 40  مدیر مجموعه فناور
ی شناســـایی شـــده است، گفت: »یعنی برای  کاربرد برای این فناور
پـــردازش ســـیگنال های صوتـــی این دســـتگاه می تـــوان کاربردهای 
مختلفـــی را اعمـــال کـــرد. یکی از آنهـــا اندازه گیری دمـــا در لایه های 
مختلف آب است. به طور مثال وقتی یک استخر چهار متری داشته 
باشید، شما دمای سطح آب و کف آن را نمی توانید با یک دماسنج 
و بـــا دقـــت بالا اندازه گیـــری کنید؛ حالا تصور کنید بخواهید این کار 
را در مقیـــاس ایـــن اقیانـــوس انجام دهید، برای ایـــن کار نیاز به ابزار 
ی بـــرای اندازه گیری دما  اندازه گیـــری امواج صوتی اســـت. این فناور
در فواصل مختلف است که از چند متری تا 18 هزار متر را می توان 

با آن اندازه گیری کرد.« 
ی اشـــاره و بیان داشت: »در کشور  محتشـــم به کاربردهای این فناور
ما این دســـتگاه برای جانمایی ســـکوهای نفتی کاربرد دارد. یعنی 
وقتـــی یـــک ســـکو قرار اســـت در موقعیتـــی جانمایی شـــود، علاوه بر 

پارامترهـــای نفتی، شناســـایی جریان هـــای آبی هم برای آن اهمیت 
دارد. یعنی با شناســـایی جریان زیر آب می توانیم بهترین موقعیت 
یم و با  یا یـــک جریان یک بعـــدی ندار را شناســـایی کنیـــم. مـــا در در
جریان هـــای 37بعـــدی روبه رو هســـتیم، یعنی در هـــر نقطه ای یک 
یم و به همین دلیل شناسایی  سرعت و یک جهت جریان آب را دار

شرایط اهمیت بالایی دارد.« 
ی دیگری که در کشـــورهای خارجی طرفدار  بـــرد تجار او افـــزود: »کار
ی از امواج  یادی هم دارد، بحث جانمایی ســـامانه های تولید انرژ ز
ی می تـــوان بهتریـــن موقعیتی که  یـــا اســـت؛ از طریـــق ایـــن فنـــاور در
ی باید در آنجا نصب شـــود را شناســـایی کرد.  یک ژنراتور تولید انرژ
همچنیـــن می تـــوان برای طراحی اســـکله های مصنوعـــی هم از این 
ی اســـتفاده کـــرد. نکته دیگـــر اینکه نیـــروگاه ســـاحلی مانند  فنـــاور
یا ایجاد می کنند که با هیچ  نیروگاه بوشهر یک آلودگی حرارتی در در
ی می توان به صورت  روشی نمی توان آن را پایش کرد اما با این فناور
لحظه ای از تغییرات آب و هوایی منطقه مطلع شده و متناسب با 
آن نیروگاه ها ملزم هستند تا حوضچه های آرامشی را برای کاهش این 
ی های پیشرفته  یا ایجاد کنند.«  مدیر مجموعه فناور آلودگی در در
هدی افزود: »75 درصد کره زمین از آب تشـــکیل شـــده و همان قدر 
یا و اقیانوس ها هم  که فضا و کهکشان ها برای ما ناشناخته است، در
ناشناخته است و این فناوری -یکی از فناوری های مطرح دنیا- برای 
یا کاربرد دارد.  شناسایی اطلاعات جریان های آبی و زیرسطحی در
ی از 25 سانتی متر تا 90 متر عمق را می تواند  یایی این فناور نمونه در
ی صوتـــی انجام دهد، البتـــه از لحاظ برد هم تا 50 کیلومتر  پرتونـــگار
را شـــامل می شـــود. این دستگاه در لحظه می تواند داده ها را مانیتور 

بر قرار دهد.« کرده و در اختیار کار

رئیسهیاتمدیرهشرکتسپنتاپیشهپاسارگاد:

اولین نمونه داخلی ترموپلاستیک پلی اورتان را تولید کرده ایم
ی، رئیس هیات مدیره شرکت سپنتا پیشه پاسارگاد درباره  نیما اسکندر
محصولات این شرکت توضیح داد: »بیشتر از 15 سال در زمینه پلیمرهای 
مهندســـی پیشـــرفته در شـــرکت دانش بنیان فنـــاور فعالیـــت دارم. برای 

اولیـــن بار از محصول ترموپلاســـتیک پلی اورتان )TPU( رونمایی کردیم. 
این محصول به هیچ عنوان نمونه مشابه داخلی ندارد و تمام نمونه ها و 
کالا های موجود در بازار وارداتی هســـتند. ما برای اولین بار خطوط تولید 
ایـــن محصـــول را ایجاد و شـــروع به تولید کردیم کـــه می تواند صرفه جویی 

ی کشور داشته باشد.«  یادی در بحث ارز ز
او اضافه کرد: »این محصول زمینه های کفش، پزشـــکی، شـــیلنگ های 
، چســـب، لوازم خانگی، لوازم خودرو و کاربردهای بســـیار  بادی پر فشـــار
یـــادی دارد کـــه در منطقه فقط در یک شـــرکت ترکیه ای تولید می شـــود.  ز
خوشبختانه توانستیم برای اولین بار رتبه دوم در منطقه را کسب کرده و 

این محصول را تولید کنیم.« 
یـــح کـــرد: »فرآینـــد تولید ایـــن محصول بســـیار پیچیده  ی تصر اســـکندر
کتور  و زمانبـــر اســـت و ســـنتزکردن آن فرآینـــد پیچیده ای دارد. نیـــاز به رآ
و فرآینـــد تولیـــد خاصـــی دارد و زمان هـــای مشـــخصی بایـــد محصول در 
یادی  کتـــور بـــوده و بلافاصله تولید شـــود و به همین خاطر پیچیدگی ز رآ

برای تولید محصول وجود دارد. تا به حال کســـی موفق به تولید آن نشـــده 
اســـت و ما خوشـــبختانه موفق شدیم این محصول را تولید کنیم که قابل 
رقابـــت بـــا نمونه های خارجی باشـــد. به مصرف کننده هـــای داخلی این 
محصول را معرفی کرده و آنها به راحتی توانستند جایگزین نمونه مشابه 

خارجی کنند.« 
رئیـــس هیات مدیـــره شـــرکت ســـپنتا پیشـــه پاســـارگاد افـــزود: »یکـــی از 
محصولات به گرانول معرف اســـت؛ این گرانول ها را به قطعه ســـازها داده 
و آنها از این محصول برای کفی کفش های ورزشـــی اســـتفاده می کنند. 
این کفی ها شفاف بوده و سایش بالایی دارند. در کفی کفش ها به علت 
سایش بالایی که وجود دارد محصولات بی کیفیت از بین می رود و ترک 
می خورند اما این محصول به علت کیفیت، انعطاف و مقاومت سایشی 

یادی که دارد این مشکلات در آن وجود ندارد.«  ز
ی ادامـــه داد: »ایـــن محصـــول در منطقه فقـــط در ترکیه و ایران  اســـکندر
تولید می شود. تلاش کردیم قیمت ها رقابتی باشد، چون گریدهای بسیار 

متنوعی دارد، یعنی برای محصولات خانگی، ورزشی، پزشکی قیمت ها 
متفـــاوت اســـت. ازآنجایـــی که این محصـــول ایرانی اســـت فرآیند نقل و 
... در آن وجود ندارد و به راحتی می توان محصول را  انتقال، انتقال ارز و
خریداری کرد. در حال حاضر محصول به مصرف کنندگان فروخته شده و 
 ، به راحتی جایگزین نمونه مشابه خارجی شده است و در قطعات خودرو
گرد گیرهـــای پلـــوس، گرد گیرهای جعبه دنده، شـــلنگ های پنوماتیک از 
کنون هم در حال تولید شدن است.«  این محصول استفاده کرده و هم ا
رئیس هیات مدیره شرکت سپنتا پیشه پاسارگاد گفت: »ما یکسری نمونه 
از این محصول را برای کشور ترکیه ارسال و منتظر جواب و مذاکره هستیم 

تا کارهای صادرات را انجام دهیم.« 
او خاطرنشان کرد: »درخواست دارم تا حمایت شرکت های دانش بنیان 
و فرآیندها ســـریع تر انجام شـــود. متاســـفانه مدت زمان طولانی به علت 
گر این موارد اصلاح  ی ها کار را به تعویق انداخته و ا بروکراسی و نامه نگار

بشود روند کار نیز اصلاح می شود.« 

مدیرعاملشرکتتوسعهنرمافزارتنب:

ربات هوشمند خودران ما 40 درصد ارزان تر  از نمونه خارجی است
معاونعلمی،فناوریواقتصاددانشبنیانرئیسجمهور:

فروش شرکت های دانش بنیان از 530 هزار میلیارد تومان فراتر رفته است 

رئیسپارکفناوریپردیس:

نمایشگاه اینوتکس دسترسی به فعالان زیست بوم نوآوری ایران را فراهم کرده است

فناوری ایرانی به کمک کشورهای آفریقایی می رود

وحید محراب، مدیرعامل شرکت توسعه نرم افزار تنب با بیان اینکه 
ایـــن شـــرکت به صورت تخصصـــی در عرصـــه نرم افزار به ویـــژه حوزه 
یـــا و رباتیـــک فعـــال هســـتیم، گفـــت: »ما در  مکانیـــک، هوافضـــا، در
آســـتانه دو ســـالگی فعالیت این شـــرکت هســـتیم که ســـه محصول 
یا  یم. مـــا دو نرم افزار در حوزه هـــای هوافضا و در دانش بنیـــان هـــم دار
یـــم کـــه دانش بنیان هســـتند و همچنین یک ربـــات حمل ربات  دار
یم. ایـــن ربات ها می تواننـــد به صورت  خـــودران هوشـــمند را هـــم دار
هوشـــمند مســـیریابی کـــرده و بعد از اینکـــه بار را پیدا کـــرده، آن را به 
محلـــی کـــه باید منتقل می کننـــد.« او ادامـــه داد: »در این ربات یک 
یـــم که نـــاوگان را کنتـــرل کـــرده و می تواند اعلام  ســـرور بالادســـتی دار
ی که باید  جابه جا شـــود، برود.  کند که کدام ربات، به ســـراغ کدام بار
یـــا کـــدام ربات به محصول مـــورد نظر نزدیک تر اســـت و کدام ربات 
منتظر بماند. این ربات ها در کلاس های مختلفی استفاده می شوند 
و ربـــات مـــا در کلاس 500 کیلوگرم اســـت. از آنهـــا در مباحثی مانند 
ی،  ، در ابتدای خط تولید خودروساز ی، حمل پالت در بنادر انباردار
... استفاده  برای جابه جایی تخت ها یا دستگاه های بیمارستانی و
می شـــود.« محراب با بیان اینکه در این ربات ها از هوش مصنوعی 
استفاده شده، اظهار داشت: »از این طریق مسیرها در این ربات ها 
آپدیت می شـــود و بهینه ترین مســـیر را برای تردد انتخاب می کنند و 
هیچ گونه محدودیت هایی برای مسیریابی وجود ندارد مگر اینکه خود 
کاربر برخی مسیرها را به عنوان مسیرهای ممنوعه برای ربات تعریف 
کند. در بحث کنترل ناوگان هم از هوش مصنوعی استفاده می شود. 
در واقع این ربات سه لایه هوش دارد که لایه اول کنترل دستی است 
که می توان با جوی استیک  ربات را کنترل کرد. در لایه دوم هر ربات 
یک کامپیوتر پیشرفته دارد که مسیریابی را توسط سنسورهای لیزری 
و مغناطیسی و دوربین ها پیدا می کند، یعنی مسیریابی برعهده خود 
ربات خواهد بود.« مدیرعامل شرکت توسعه نرم افزار تبت به لایه سوم 
اشـــاره و تصریح کرد: »این بخش، لایه بالادســـتی اســـت که ناوگان را 
کنترل کرده و می گوید که کدام ربات چه کاری را انجام دهد. در این 
بخش کاربر پشت سرور قرار گرفته و فرمان می دهد بارها باید از مبدا 
به مقصد جابه جا شود و دیگر به اینکه کدام ربات این کار را انجام 
می دهـــد، کاری ندارد و سیســـتم به طور هوشـــمند ایـــن کار را انجام 
داده و ربات هـــا را هدایـــت می کنـــد.« او درباره تفاوت این ربات ها با 
نســـل های قبل ادامه داد: »نســـل قدیم ربات ها که امروز در کشور هم 

وجود دارد، ربات های AGV ها هســـتند، ولی نســـل جدید با عنوان 
MIR یا ربات هوشـــمند خودران شـــناخته می شـــود؛ تفاوت این دو 
هم آن اســـت که ربات های AGV تنها روی خطوط مغناطیســـی که 
روی زمین کشیده می شوند، می توانند حرکت کنند، یعنی برای آنها 
لازم اســـت تا زیرســـاخت های آن فراهم شود، اما نسل جدید مسیر را 
خودشان با استفاده از سنسورها پیدا می کنند. تا امروز هم در کشور 
هیچ گونه ربات هوشمند خودرانی نداشته ایم.« محراب تصریح کرد: 
» کشـــوری مانند آمریکا یکی از تولیدکننده این ربات هاســـت که دو 
تا از بزرگ ترین شـــرکت های ربات ســـازی را دارد. همچنین اتحادیه 
پا هم یک شرکتی به نام میر را دارد که مشابه همین ربات را تولید  ارو
می کند؛ با این حال قیمت تمام شده ما تقریبا 30 تا 40 درصد نمونه 
که  خارجی است، با این تفاوت که ما نرم افزار را هم ارائه می کنیم؛ چرا
گانه به فروش می رســـانند.« مدیرعامل  آنها نرم افزار را به  صورت جدا
شـــرکت توســـعه نرم افزار تنب درباره فروش این محصول خاطرنشان 
ی قرار دادیم و دو نمونه از این  ی ساز کرد: »ما در ابتدای مرحله تجار
ربات را ســـاخته ایم و در مرحله اول بحث ســـرمایه گذاری برای تولید 
انبوه را مدنظر قرار دادیم. با برخی شـــرکت های داخلی هم صحبت 
شـــده و اســـتقبال بدی هم صورت نگرفته، اما مســـاله اینجاست که 
همه شـــرکت ها بحث ســـرمایه گذاری را به بعد از ســـاخت محصول 
موکـــول می کننـــد؛ یعنی شـــرکت ها و کارخانه های ما خودشـــان را در 
یســـک توســـعه شریک نمی کنند اما امروز توانســـته ایم بازخوردهای  ر
خوبی را بگیریم. خوشبختانه با یک سرمایه گذار بخش خصوصی هم 
صحبت کرده ایم و بحث صادرات را از این طریق دنبال می کنیم.«

 

مدیرفنیشرکتراهکارهایصنعتیسارنگ:

برای اولین بار دستگاه اندازه گیری آنالیزهای ترکیبات بدن را تولید کردیم
وحید اجاقی، مدیرفنی شرکت راهکارهای صنعتی سارنگ با بیان 
اینکـــه فعالیت مـــان در حوزه تولید محصولات پزشـــکی، ورزشـــی و 
پایش سلامت است، گفت: »در این نمایشگاه دستگاه اندازه گیری 
آنالیزهـــای ترکیبـــات بـــدن را که برای اولین بار در ایران تولید شـــده، 
عرضـــه کرده ایـــم. این دســـتگاه چربی عضلـــه، آب و پروتئین و مواد 
معدنی بدن را اندازه گیری می کند و نمونه خارجی این محصول هم 
تا سال گذشته به کشور وارد می شد، ولی امروز محصولی تولیدی مان 
را به تمامی پژوهشکده های تربیت بدنی، دانشگاه های علوم پزشکی 
و پژوهشـــگاه های ورزشـــی ارائـــه می کنیم.« او ادامـــه داد: »محصول 
که هنوز سال گذشته  ی نشده؛ چرا ی ساز هنوز به صورت کامل تجار
ایـــن محصـــول را بـــرای اولین بار تولید کرده و در نمایشـــگاه ورزش و 
تجهیـــزات ورزشـــی آن را معرفـــی کردیم. با این حـــال در حال حاضر 
بحث عرضه محصول در بازار را هم دنبال می کنیم. یک نکته قابل 
توجـــه درباره این محصول آن اســـت که قیمـــت آن یک دهم قیمت 
خارجی آن است. همچنین توانسته ایم برای این محصول دو سال 
گارانتـــی و 10 ســـال خدمـــات پس از فروش را ارائـــه کنیم.« مدیرفنی 
شـــرکت راهکارهای صنعتی سارنگ به نحوه عملکرد این دستگاه 
اشـــاره کرد و اظهار داشـــت: »این دســـتگاه پالس بســـیار ضعیفی را 
وارد بـــدن کرده و نســـبت به مقاومت مولکولـــی پارامترهای مورد نظر 
را اندازه گیری می کند. از این طریق دســـتگاه 45 دقیقه زمان می برد 
کـــه پارامترهـــای مورد نیاز را اندازه گیری کند. یکی از پارامترهای مهم 
که در سلامتی نقش مهمی  اندازه گیری چربی احشـــایی اســـت؛ چرا

دارد و این دستگاه با اندازه گیری این چربی وضعیت را به فرد اعلام 
یخچه ای از تغییرات را نشـــان می دهد؛ یعنی  می کند. همچنین تار
فردی الان یک بار آنالیز و یک ماه دیگر باز آنالیز می شود و دستگاه 
می تواند تغییراتی که در این یک ماه در فرد ایجاد شده را اعلام کند.« 
اجاقی بیان داشـــت: »بزرگ ترین چالش این اســـت که اعتمادی به 
نمونه هـــای داخلـــی وجـــود ندارد و باید این اتفاق بیفتد. متاســـفانه 
امروز در حوزه پزشکی فعالان ترجیح می دهند از برندهای خارجی 
اســـتفاده کننـــد. امـــروز محصـــولات خارجی به راحتی در کشـــور ما 
استفاده می شود اما اعتماد لازم به محصولات داخلی وجود ندارد. ما 
به دنبال حمایت های مالی نیستیم، فقط می خواهیم در بخش های 

مختلف امکان معرفی محصول را داشته باشیم.«

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه5 

ندا اظهری، زهرا رمضانی
گروه دانشگاه

ی  وز گذشـــته نمایشـــگاه اینوتکـــس 2024 با حضور روح الله دهقانی فیروزآبـــادی، معاون علمی، فناور ر
ی پردیس افتتاح شـــد تـــا جدیدترین  و اقتصـــاد دانش بنیـــان رئیـــس جمهـــور در پـــارک پردیـــس فنـــاور
وز در معرض نمایـــش علاقه مندان قرار بگیرد. فرصتی  ی و دانـــش فنی طی 4 ر دســـتاوردهای تکنولـــوژ
ی  کـــه در آن اســـتارتاپ ها امـــکان جذب ســـرمایه را پیدا می کنند. در این مراســـم معـــاون علمی، فناور

ی پردیس به ســـخنرانی پرداختند. در اولین  و اقتصـــاد دانش بنیـــان رئیس جمهـــور و رئیـــس پارک فنـــاور
یمباوه از  یر علوم کشـــور ز وز از این نمایشـــگاه درکنار رونمایی از ســـه محصول نوآورانه و خلاق، وز ر
ی  نمایشـــگاه بازدید کرد. همچنین یک اســـتیچ، هاب رسانه ای و نشست با عنوان »پیچ هوشمندساز

صنعت گلخانه ای« برگزار شد. 

ی و اقتصاد دانش بنیان  روح الله دهقانی فیروزآبادی، معاون علمی، فناور
ی و  رئیس جمهـــور در آییـــن افتتاحیه ســـیزدهمین دوره نمایشـــگاه نوآور
یداد  ی ایران )اینوتکس 2024( پس از نواختن زنگ آغاز به کار این رو فناور
مهم در سخنانی اظهار داشت: »این زنگ که برای آغاز به کار اینوتکس 
یداد  ســـیزدهم نواخته شـــد، زنگ زورخانه ای بود که به طور حتم زنگ رو
ی کشور و نقطه امید و پرواز شرکت های دانش بنیان و فناور ایرانی  نوآور
ی ادامه داد: »امروز به همت فناوران کشور فروش شرکت های  است.« و
دانش بنیان به بیش از 530 هزار میلیاردتومان در ســـال رســـیده اســـت. 
بـــه گـــواه گمرک ایـــران ارزش صادرات محصـــولات دانش بنیان ها به 5.2 
میلیارددلار رســـیده و امســـال صادرات شـــرکت های دانش بنیان به سه 
برابر افزایش یافته اســـت.« رئیس بنیاد ملی نخبگان یادآور شـــد: »همه 
این موارد نشـــان از توســـعه روابط دیپلماســـی ایران با کشـــورهای دوست 
ی که سال گذشته ما میزبان  ی است، به طور در حوزه های علمی و فناور
ی های فناورانه بودیم.«  بیش از 43 هیات بلندپایه خارجی برای همکار
کیـــد کرد: »ما می توانیم یـــک جریان جدید را برای  دهقانی فیروزآبـــادی تا
ی به دیدار امروز با وزیر آموزش  ی های بین المللی ایجاد کنیم.« و همکار
یمباوه اشاره کرد و افزود: »در این دیدار بیان کردم  ی ز عالی و علم و فناور
شـــاید ما بهترین فروشـــنده در دنیا نباشـــیم اما قطعا یکی از کشـــورهایی 
ی فناورانه با ســـایر کشـــورها از طریق انتقال  هســـتیم که آمادگی همکار

یم.«  تجربیات و انجام کارها و پروژه های مشترک را دار
معاون علمی رئیس جمهور ضمن تشکر صمیمانه از مدیریت و کارکنان 
ی پردیس که 20 سال از عمر خود را پای شکوفایی هرچه  پارک علم و فناور
ی پردیس باید  کید کرد: »پارک فناور بیشـــتر این مجموعه گذاشته اند، تا

ی مشـــترک با کشـــورهای همســـایه و دوست  تبدیل به یک هاب همکار
ی فناورانه با ایران هســـتند.« دهقانی  شـــود که علاقه مند و آماده همکار
فیروزآبـــادی گفت: »به طور حتم ما می توانیم در کشـــورهای علاقه مند به 
یمباوه  ی ازجمله روســـیه، قزاقستان، تاجیکستان، ازبکستان و ز همکار
که قطعا انجام کار مشترک  نواحی و پارک های مشترک ایجاد کنیم؛ چرا
و بین المللی در قالب شرکت های مشترک یک فرصت برای رفع موانع و 
ی  صادرات محصولات نوآورانه به مناطق مختلف جهان خواهد بود.« و
ی پردیس شروع  با بیان اینکه امسال چند حرکت کلیدی در پارک فناور
شـــده، تصریح کرد: »نخســـت آنکه مطابق با ماده 17 قانون جهش تولید 
ی و  ی حوزه فناور دانش بنیان مجوز اولین ســـازمان توســـعه ســـرمایه گذار

ی پردیس از هیات دولت اخذ شد.«  ی در پارک فناور نوآور
ی و اقتصـــاد دانش بنیـــان رئیس جمهـــور اظهـــار  معـــاون علمـــی، فنـــاور
ی پردیس یک  ی کرد: »این سازمان به همت مدیریت پارک فناور امیدوار
ی شهرک نخبگانی تمام عیار نوآورانه رقم  حرکت بزرگ را ازجمله راه انداز
ی  ی پردیس را هرچه زودتر به چشم انداز بهشت فناور بزند و پارک فناور
منطقه تبدیل  کند.« دهقانی فیروزآبادی در مورد دومین تعهد پارک فناوری 
ی یک آوردگاه  پردیس تا اینوتکس 2025 گفت: »این پارک نیازمند راه انداز
ی  بزرگ نمایشی یا یک نمایشگاه دائمی کاملا نوآورانه همچون خانه نوآور
تهـــران اســـت و ما به طور کامل در معاونـــت علمی رئیس جمهور آمادگی 
یم از منابع بند 13 و 11 قانون جهش تولید دانش بنیان حمایت کنیم  دار
ی همچنین با بیان  تـــا در اینوتکـــس 2025 افتتاح آن را شـــاهد باشـــیم.« و
اینکـــه در قانـــون برنامه ششـــم توســـعه تعهـــد کردیم که 6 ســـال مرکز ملی 
ی کنیم، افزود: »این برنامه شـــامل  ی یا نشـــنال لب راه انداز آفرینش فناور

کز و پروژه های بزرگ برای به کارگیری نخبگان و فناوران کشور است.«  مرا
رئیس بنیاد ملی نخبگان تصریح کرد: »یک ماه پیش تصویب شـــد که 
ی پردیس با  ی های کوآنتومـــی در پارک فنـــاور ینـــش فناور مرکـــز ملـــی آفر
ظرفیـــت پذیـــرش یک هـــزار نفر از نخبگان حوزه اپتیک و کوآنتوم شـــروع 
یم در اینوتکس 2025 شـــاهد افتتاح این مجموعه  به کار کند که امیدوار
ی فب لب  بزرگ باشیم.« دهقانی فیروزآبادی از دیگر برنامه ها را راه انداز
 Design & Fabrication Laboratory )FabLab( بزرگ ســـاخت افزایشـــی
)لابراتوار طراحی و ساخت دیجیتال( بیان کرد تا این مرکز به شرکت های 

ی پردیس خدمات لازم را ارائه دهد.  نوپا در پارک فناور

ی پردیس در این مراســـم گفت:  ی نیـــا، رئیس پـــارک فناور مهـــدی صفار
ی و اســـتارتاپی در سطح جهان  کوسیســـتم های نوآور »در ســـطح بندی ا
ی انسانی  6 شـــاخص اصلی مدنظر اســـت. وضعیت استعدادها و نیرو
کز آموزشـــی را شـــامل می شـــود یکـــی از این  مناطـــق که دانشـــگاه ها و مرا
شاخص هاست، دانش فنی و دسترسی به دانش فنی دومین شاخص، 
میزان دسترســـی به بازار شـــاخص سوم، چگونگی تامین مالی چهارمین 
یســـت  ی ادامـــه داد: »عملکـــرد و ارزش اقتصادی ز شـــاخص اســـت.« و
یست بوم دارد . بوم شـــاخص پنجم اســـت که نشان از ســـطح و جایگاه ز
یســـت بوم، ششمین  ی نیا با اشـــاره به اینکه شـــبکه ارتباطی فعال ز صفار
شـــاخص اســـت، افزود: »در جهان یکی از شـــاخص های ســـطح بندی 
کوسیســـتم به منابع و امکانات،  ی، میزان دسترســـی ا کوسیســـتم نوآور ا
شـــبکه اســـتارتاپی و هم افزایی و ملاقات ها با ســـرمایه گذاران و فناوران 
اســـت. هرچقدر شاخص ها و دسترسی پذیری به منابع امکانات بیشتر 
ی  ی ادامـــه داد: »برگزار یســـت بوم می تواند قوی تر عمل کند.« و باشـــد، ز

ی را فراهم کنند.  یدادها به کشورها این امکان را می دهد که شبکه ساز رو
ی  کوسیستم نوآور یگران ا نمایشگاه اینوتکس دسترسی پذیری را برای باز
کشور فراهم می کند.« رئیس پارک فناوری پردیس گفت: »اینوتکس باعث 
ی  دسترســـی به ســـرمایه گذاران داخلی و خارجی می شود. در پارک فناور
پردیس برگزاری رویدادهای بین المللی از قبیل جایزه مصطفی و المپیک 
یدادهایی  یدادهای بین المللی جدید پارک اســـت از رو ی که از رو فناور
اســـت کـــه دسترســـی پذیری کشـــور را بـــه منابع داخلـــی و خارجی فراهم 
ی که در پارک کردیم، امســـال شـــهرک  ی گفت: »با هدفگذار می کند.« و
ی پردیس با کلاس جهانی  مســـکونی نخبـــگان پردیس را در منطقه نـــوِور
رونمایی خواهیم کرد.« وی یادآور شد : »امسال فضای نمایشگاه اینوتکس 
یک تا دوونیم برابر افزایش یافته است.« در اولین روز از این نمایشگاه در 
یمباوه  کنار رونمایی از ســـه محصول نوآورانه و خلاق، وزیر علوم کشـــور ز
نیز از نمایشـــگاه بازدید کرد. همچنین یک اســـتیج، هاب رســـانه ای و 
ی صنعت گلخانه ای« برگزار شد.  نشست با عنوان »پیچ هوشمندساز

یمباوه در حاشـــیه بازدید از سیزدهمین دوره  مورویرا، وزیر علوم کشـــور ز
ی گفت:  ی های ایران در حوزه های فناور این نمایشگاه با اشاره به همکار
یمباوه  »در ســـفر آیت الله ابراهیم رئیســـی، رئیس جمهور ایران به کشـــور ز
تفاهمنامه های متعددی به امضا رســـیده اســـت که موضوعات علمی، 
ی ازجمله موافقتنامه های این  لات صنعتی و پهپاد های کشاورز ماشین آ
یمباوه گفت: »بر این اساس ما درحال  سفر بوده اند.« وزیر علوم کشور ز
ی با اشـــاره به تبادل دانشـــجو در  توســـعه روابط خود با ایران هســـتیم.« و
کید کرد این موضـــوع می تواند منجر  یمباوه و ایـــران تا بیـــن کشـــورهای ز
کادمیک و علمی بین دو کشـــور شود: »در این  به رشـــد روابط نیروهای آ
زمینه سند جامعی در دست کار است و به زودی اجرایی خواهد شد.« 

   صنایع بزرگ برای حل ابرمسائل خود
به جامعه دانشگاهی کشور اعتماد کنند

در این نشست احسان داهی، مدیرعامل شرکت توسعه صنعت شریف 
ی کشور توسط  بروکر شبکه ملی فن بازار با اشاره به لزوم حل مسائل جار
دانشـــگاهیان گفـــت: »صنایـــع بزرگ کشـــور باید به توان دانشـــگاهیان و 
متخصصان داخلی در حل مســـائل کلان و ابرپروژه های صنعت کشـــور 
یـــداد اینوتکس به بهترین شـــکل ممکن  ی افزود: »رو اعتمـــاد کننـــد.« و
کـــرات موثر در این رابطه فراهم می کند تا طرفین ضمن  فضـــا را بـــرای مذا
رســـیدن بـــه زبان و ادبیات مشـــترک، بتوانند ذیـــل قراردادهای دوجانبه 

ی و تعامل داشته باشند.« همکار
گرس با  ی، مدیرعامل شـــرکت فناوران کاشـــت زا یار نامدار در ادامه ماز
اشـــاره به ضرورت نگاه دانش بنیان به صنعت گلخانه خاطرنشـــان کرد: 
»با توجه به تغییرات اقلیمی و شـــرایط آب وهوایی کشـــور توسعه گلخانه 
یک ضرورت اساسی برای آینده کشور است که البته این مهم را باید در 
ی  ســـایه ارتباط پیوســـته و هدفمند با جامعه علمی محقق کرد.« نامدار
گر در بخش  با اشـــاره به پیر شـــدن هرم جمعیتی کشـــور بیان داشت: »ا
ی و گلخانه ای توســـعه و پیشـــرفت فناورانه حاصل  تجهیزات کشـــاورز
ی انسانی قیمت  ینه بالای نیرو نشود در آینده نه چندان دور به علت هز

ی افزایش چشمگیری خواهد داشت.« محصولات کشـــاورز
ی شرکت  ی و نوآور در هاب رسانه ای عباس ملک ثابت، سرپرست فناور
کز  ی دانشگاه یزد که یکی از مرا سنگ آهن مرکزی گفت: »در مرکز نوآور
ی و فناور تاسیس شده توسط شرکت سنگ آهن مرکزی ایران است،  نوآور
گر  ی انجام می شوند. ا فعالیت هایی در حوزه های مرتبط با هوشمندساز
ی رســـیده باشـــد، ما آنها را به  طرح هایی در این مرکز به مرحله بهره بردار
ی کنند.  ی این طرح ها سرمایه گذار ی سی مان معرفی می کنم تا رو سی و

ی  ی بافق نیز با توجه به شـــرایط شهرســـتان، تمرکزمان را رو در مرکز نوآور
آموزش گذاشته ایم. حجم قراردادهای پژوهشی مان را افزایش داده ایم و 
سعی کرده ایم تنوع داشته باشیم. در همین راستا با پارک دانشگاه شریف، 
ی امضا کرده  ایم.« دانشگاه تهران و دیگر دانشگاه  ها تفاهمنامه همکار
ی  در ادامـــه محســـن کرمی نیـــا، مدیرعامـــل صنـــدوق پژوهـــش و فنـــاور
ی خطرپذیر شرکتی سنگ آهن مرکزی و صنایع  غیردولتی ســـرمایه گذار
یســـت بومی را ایجاد کرده ایم تا بتوانیم شـــرکت های  وابســـته گفت: »ما ز
یابی کنیم. همچنین به تیم های دانشجویی که  دانش بنیان را رصد و ارز
در راستای زنجیره ارزش ما هستند، کمک می کنیم ارزشی را خلق کنند. 
یافت کرده ایم  از ســـال گذشـــته تا ابتدای سال 1403، بیش از 60 طرح در
یابی هســـتند. طرح های مـــورد تایید ما فقط طرح های  کـــه در مرحله ارز
مرتبط با معدن و فولاد نیستند. ما به دنبال آن هستیم که اسمارت مانی 
یم همکاران مان را ترغیب کنیم  کید کرد: »قصد دار داشته باشیم.« او تا
ی همراه ما باشـــند و طرح های  تـــا در زمینه هـــای مختلف ســـرمایه گذار
فناورانه ای را در زمینه معدن و فولاد ارائه دهند. ما در چندماه گذشـــته 
کتشاف و  ی انجام داده ایم که در حوزه  های مرتبط با ا ســـه ســـرمایه گذار

ی می شود.« بازارساز
ی ســـی ها متفـــاوت هســـتند و بایـــد بـــرای  او افـــزود: »شـــاخص ها در و
یم. ما  ی طرح های نوآورانه این تفاوت ها را در نظر بگیر ی رو سرمایه گذار
ی ایده های مختلف همراستا با  یم رو به دنبال خروج نیستیم و سعی دار
ی ما با دیگر شرکت های  ارزش های افزوده کار کنیم. ادبیات سرمایه گذار
ی متفـــاوت اســـت و از آنجـــا که مدل قراردادی شـــرکت ها  ســـرمایه گذار
ی  ی در زمینه ســـرمایه گذار بـــا یکدیگـــر فـــرق دارد، چالش هـــای بســـیار

وجود دارد.«

   الزامات تبلیغات پیامکی 
بررسی شد

در اولین استیج این دوره از نمایشگاه هادی مرادی، بنیانگذار و سردبیر 
یابی تبلیغات در سال 1402 را  دی ام برد مهم ترین اتفاقات صنعت بازار
برشـــمرد. او در ایـــن بـــاره اظهار کرد: »حـــدود 17 تا 18 اتفاق مهم در بازار 
تبلیغات ایران در سال گذشته رخ داد. اولین مورد آن الزامی شدن عبارت 
لغو 11 در انتهای پیامک های تبلیغاتی بود. با این همه مساله امروز بازار 
پیامکی و اس ام اس مارکتینگ بازار ایران این اســـت که درحال حاضر 
ی با یک خط خدماتی و تبلیغاتی می تواند به افرادی که  هر کسب وکار
شماره هایشـــان را خودشـــان به کسب وکار نداده اند، پیامک ارسال کند 
گر قرار باشد  و این موضوع بسیار آزاردهنده است، درنتیجه به نظر من ا

تغییری در حوزه پیامکی در ایران پیش بیاید باید در این زمینه باشد.«
او افـــزود: »مـــورد دوم توســـعه و اضافـــه شـــدن جایگاه هـــای تبلیغاتی در 
پلتفرم هـــای آنلایـــن ایرانی بود. تبلیغات همیشـــه در فضای دیجیتال، 
وب سایت ها و وب سایت های خبری و محتوایی وجود داشته، اما اتفاق 
مهمی که ســـال گذشـــته در این حوزه افتاد، این بود که اپلیکیشن هایی 
، همراه کارت و آپ جایگاه تبلیغاتی  مانند اســـنپ، دیجی کالا، شـــیپور
در پلتفرم هایشـــان اضافه و مدل درآمدی جدیدی را از این طریق برای 
یـــف کردنـــد. این موضوع اتفاق مهمـــی در حوزه تبلیغات  خودشـــان تعر
دیجیتـــال بـــود. اتفـــاق بعـــدی که در ســـال گذشـــته در حـــوزه تبلیغات 
ی تیزینگ ها بود. تیزینگ ها  دیجیتال رخ داد الزامی شدن درج لوگو رو
تبلیغات محیطی هســـتند که با هـــدف کنجکاو کردن مخاطب پیاده 
ی این تبلیغات  ی رو می شوند. با این همه سال گذشته درج نشان تجار

محیطی الزامی شـــد که این موضوع جذابیت تبلیغ را کمتر می کند.«

کیفیت    تولید محتوای با
مهم ترین هدف اینوتکس ۲0۲4

یداد استیج اینوتکس 2024 برگزار شد،  همچنین در اولین پنلی که در رو
کوسیستم  رضا غیابی، دبیر محتوایی استیج های اینوتکس گفت: »در ا
یادی به صحبت کردن وجـــود دارد تا اینکه صرفا  اســـتارتاپی احتیـــاج ز
نمایشـــگاهی باشـــد که شـــرکت ها تنها کالا و خدمتی ارائه دهند و تنها 
یـــک رابطـــه دادوســـتد وجود داشـــته باشـــد.« او بـــاور دارد اینوتکس 13 
ی پردیس  ســـال اســـت برگزار می شـــود و از زمانی که تصمیم پارک فناور
ی در بخش  این شـــد که این نمایشـــگاه را وارد فاز دوم خود کند و نوآور
ی های بهتری با اینوتکس آغاز شـــده  اســـتیج هم اتفـــاق بیفتد، همکار
است. او افزود: »طی سال های اخیر از مهم ترین اقداماتی که توانستیم 
انجـــام دهیـــم اضافه کردن محتوا به اینوتکـــس بود. این محتوا از جنس 
محتواهای شـــبکه های اجتماعی نیســـت. در آن نظرات کارشناســـان 
وجـــود دارد، همچنین علاقه مندان دغدغه هایشـــان را مطرح می کنند. 
همیـــن کـــه ایـــن فضا در اختیار محتـــوا و کنفرانس قـــرار بگیرد، تصمیم 
مهمـــی بـــرای یـــک نمایشـــگاه  اســـت.« در ادامه ســـروش عابدیـــن، دبیر 
کوسیستم اقتصاد  اجرایی استیج اینوتکس گفت: »سال های گذشته ا
کوسیســـتم اســـتارتاپی را دربرمی گرفت. با  دیجیتال قســـمت بزرگی از ا
کوسیســـتم اســـتارتاپی جدا  ایـــن همـــه می تـــوان اقتصاد دیجیتال را از ا
یکرد نوآورانه شان را به  کرد. امســـال از شـــرکت های بزرگ دعوت شـــده رو
ی حرکت کرده اند  و آینده  ک بگذارند و چه اندازه به ســـمت نوآور اشـــترا

را تا چه اندازه روشـــن می بینند.«


